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»به زودی مذاکرات هسته ای با 4+1 
از سرگرفته می شود«؛ این جمله ای است 
که دو روز قبل حسین امیرعبداللهیان 
وزیر امور خارجه کشــور در دیدارش با  
خسرو ناظری، دبیرکل جدید سازمان 
همکاری اقتصادی)اکو(باردیگر بر زبان 
راند، مثل همیشه قید زمان را در هاله ای 
از ابهام گذاشت و همین قید ابهام آمیز باز 
هم واکنش های بسیاری را درپی داشت. 
دور ششــم مذاکرات کمیسیون 
مشــترک برجام در  ۳۰ خرداد سال 
جاری به پایان رسید و پس از آن ایران 
برای آغاز دور هفتــم مذاکرات زمانی 
را اعلام نکــرد. مذاکرات وین با حضور 
نمایندگان ایران و پنج کشور باقیمانده 
در توافق هسته ای انجام شد و ادامه آن 

به تصمیم دولت بعد در ایران ســپرده 
شــد.به این ترتیب پس از شکل گیری 
دولت سیزدهم و حضور ابراهیم رئیسی، 
این سومین باری اســت که از احتمال 
آغاز مذاکرات وین سخن گفته می شود. 
همین یک ماه قبل هــم خطیب زاده، 
ســخنگوی وزیر امورخارجــه از این 
احتمال سخن گفته بود و پیشتر خود 
امیرعبداللهیان هم از این احتمال خبر 

داده بود.
این در حالیســت کــه در ماه های 
اخیر امریکا تحریم هایی را علیه برخی 
اشخاص وضع کرده ، بار دیگر اسم ایران 
در لیست سیاه اف ای تی اف آمده و رابرت 
مالی، فرستاده ویژه آمریکا در امور ایران 
هفته گذشته با مقامات عربستان، قطر 

و امارات در باره ایــران گفت وگو کرده 
و جمعه ای که گذشــت هم در پاریس 
به دیدار مقامات ســه قدرت اروپایی، 

بریتانیا، فرانسه و آلمان رفته است.
درهمین حال همزمان گزارش های 
آژانس بین المللی انرژی اتمی سمت و 
سویی سیاسی پیدا کرده و تحلیلگران 
دیپلماسی می گویند اگر روند همین 
طور پیش برود و کار به درازا بکشــد 
شانس رســیدن به یک توافق هم کم 
می شــود. همین دو روز قبل، رافائل 
گروســی مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی گفته است: »ما می خواهیم 
نظارت ما بر تاسیســات هســته ای 
ایران تداوم داشــته باشد تا بدانیم اگر 
احیای برجــام رخ داد تعهدات ایران 

قابل راســتی آزمایی است. من تا الان 
گفت وگویی با وزیر امور خارجه جدید 
ایران نداشــته ام. امیــدوارم به زودی 

بتوانم با او دیدار کنم.«
گروسی در مورد تشبیه ایران به کره 
شمالی هم گفته است: »اگر دیپلماسی 
شکست بخورد، شرایطی پیش خواهد 
آمد که تاثیر سیاسی شدیدی خواهد 
داشت و عواقبی برای خاورمیانه دارد. 
بنابراین، فکر می کنم مساله این نیست 
که ایران می خواهد رویکرد کره شمالی را 
اتخاذ کند. جهان باید به این موضوع فکر 
کند که هر کشوری که هسته ای شدن 
را در پیش بگیرد، چه اتفاقی برای جهان 

خواهد افتاد.«
اهمیت ادامه گفت وگوهای هسته ای 

و ابهام در باره ادامه آن چنان بالاســت 
که نماینده روســیه در ســازمان های 
بین المللی مستقر در وین و رئیس هیأت 
این کشور در مذاکرات هسته ای، را هم 
به واکنش واداشــته و او در واکنش به 
اظهارات وزیر خارجه ایران در خصوص 
این کــه مذاکرات وین »بــه زودی« از 
ســر گرفته می شود، ســخن گفته و 
اظهارنظری خالی از امید مطرح کرده 

است .
وی در توییتی با اشــاره به اظهارات 
امیرعبداللهیان نوشته: »به زودی! آیا 
کسی می داند معنی عملی آن چیست؟«  
و این همان جمله ای اســت که چندی 
قبل وزیر خارجه امریکا هــم در برابر 
ســخن امرعبداللهیان که به نیویورک 
رفته و گفته بود بــه زودی مذاکرات را 
ازسر می گیریم گفته و سوال کرده بود: 
»معنای به زودی چیست؟«با این وجود 
اما به گزارش دویچه ولــه، ند پرایس، 
سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا به 
خبرنگاران گفته که: »ما بر این باوریم 
که مذاکرات وین باید در اســرع وقت و 
از همان جایی که در ژوئن متوقف شد از 

سرگرفته شود.«
هم چنین به گزارش ایلنا به نقل از 
الحدث، »فیلپه اتین« سفیر فرانسه در 
آمریکا هم گفته است: »ما با انگلیس، 
آلمان، چین و روســیه درباره موضوع 
هسته ای ایران در ارتباطیم و با آمریکا 
در خصوص اهمیت بازگشت ایران به 

مذاکرات برجامی موافق هستیم.«
»رو کانا« نماینده ایالت کالیفرنیا در 
مجلس نمایندگان آمریکا هم گفته که 
واشنگتن ســیگنال هایی در خصوص 

لغو تحریم ها در صــورت احیای توافق 
هســته ای با ایران، به این کشور ارسال 

کرده است.
به گزارش ایلنا وی بــا تکرار برخی 
ادعاهــا در خصوص ماهیــت برنامه 
هسته ای ایران گفته که آمریکا نیاز به 
امکانی برای بازگشت به معامله هسته ای 
با ایران دارد. ایــن بهترین امکان برای 
آن خواهد بود که ایران نتواند ســلاح 
هسته ای بسازد و مناســبات تهران و 

واشنگتن مجددا از سر گرفته شود.
تحلیلگران داخلی نیــز از ضرورت 
ادامه مذاکرات سخن می گویند هرچند 
که ممکن است علت آن امری دیگر باشد. 
به باور حسن بهشــتی پور»باید به میز 
مذاکره برگشت و گفت وگوهای برجامی 
را از سر گرفت؛ چه به نتیجه برسیم چه 
نرســیم باید بدانیم که تحریم ها بدون 
مذاکره لغو نمی شوند .از نظر اقتصادی 
شــرکت های اروپایی از دولت هایشان 
حرفشــنوی ندارند و از تــرس آمریکا 
حاضر به تعامل با ایران نیستند بنابر این 
سیاست تفکیک بین اروپا و آمریکا راه به 

جایی نمی برد.« 
اگرچــه  »ادامه مذاکــرات« خط 
مشترک همه اختلاف نظرهاست و دو 
طرف ماجرا برسرآن با هم توافق دارند؛ 
اما به نظر می رســد طرف ایرانی برای 
آغاز آن عجله ای ندارد و هنوز به دنبال 
اطمینانی از طرف غربی ها برای شروع 
آن است شــاید برای همین هم هست 
که هنوز درباره زمان آغاز آن ابهام آمیز 
سخن می گوید و تکیه کلام وزیر خارجه 
در باره زمان قطعی آغاز آن هنوز قید »به 

زودی« است.

ابهام بر سرآغاز مذاکرات هسته ای ادامه دارد

قید»بهزودی«کیبرداشتهمیشود؟

گزارش

صدای سیلی که بر گوش استاندار آذربایجان 
شــرقی زده شــد، بلند تر از آن بــود که فقط 
حاضران در سالن اجتماعات مصلای اعظم امام 
خمینی)ره( تبریز شنیده باشــند. صدای این 
سیلی در کشور پیچید و با گذشت دو روز از ماجرا 
همچنان واکنش ها به این سیلی و گمانه زنی ها 

درباره دلیل این اتفاق و فرد خاطی ادامه دارد.
گرچــه زین العابدیــن رضــوی خــرم، 
اســتاندارآذربایجان شــرقی در همان مراسم 
معارفه گفت که فرد ســیلی زننده را بخشیده و 
از او شکایتی ندارد؛ اما ساعتی پس از این اتفاق 
دادستانی دستور دستگیری فرد خاطی را داد. 
سپاه عاشورا که استاندار آذربایجان شرقی پیش 
از این فرمانده آن بوده نیز از جمله ارگان هایی بود 

که در بیانیه ای ضمن محکومیت رفتار سخیف و 
دون شــان فرد خاطی از رفتار کریمانه استاندار 
تشکر کرده و خواهان برخورد قانونی دستگاه های 

مسئول با فرد خاطی شد.
برخــی از خبرنــگاران حاضر در مراســم 
گزارش دادند که فرد حمله کننده به اســتاندار 
جدید آذربایجان شرقی، یکی از کارکنان سپاه 
عاشوراست که بنا بر دلایل شخصی این اقدام را 
انجام داده است؛ این موضوع از سوی علی علیزاده، 
نماینده مراغه نیز تایید شــد. او به خبرگزاری 
فارس گفت فردی که اقدام سیلی زدن به استاندار 
آذربایجان شــرقی می کند از همکاران ســابق 
وی بوده اســت؛ قطعاً انگیزه این فرد مشکلات 
و خصومت شــخصی بوده و ربطــی به انتصاب 

استاندار و یا حتی سخنان وی نداشته است. 
گزارش ها در مورد اینکه فرد خاطی در حال 
حاضر در سپاه اشــتغال دارد یا اینکه بازنشسته 
شده، متناقض است. خبرگزاری فارس نام او را 
علیزاده و از کارکنان نیروهای مسلح معرفی کرده 
است. در خبری دیگر عنوان شده بود که این فرد 
قبلا به مرکز واکسیناسیون رفته و چون یک مرد 
واکسن همسرش را زده بود، عصبانی شده و امروز 
در مراسم به استاندار آذربایجان شرقی سیلی زده 
است. با این حال خرم رضوی در گفت و گویی بعد 
از مراسم با صدا و سیما عنوان کرد که این فرد را 

نمی شناسد.
اکبر اعلمی، نماینده مجلس ششــم اما در 
توئیتی عنوان کرد از قرار اطلاع، شــخصی که 
به گوش اســتاندار ســیلی زده، سرهنگ ایوب 
علیزاده از رزمندگان خوشــنام و فرزند شهید 
است که سال ها فرماندهی نواحی بسیج در تبریز 
را به عهده داشته است و بچه های گردان تخریب 
لشکر بشدت از وی حمایت می کنند .باید منتظر 
ماند و دید دلیل این سیلی زدن چه بوده است!؟ 

آنگونه که پایگاه اطلاع رسانی دولت عنوان 
کرده زین العابدین رضوی خــرم دارای مدرک 

کارشناسی ارشد مدیریت و کارشناسی مدیریت 
برنامه ریــزی اســت. وی از دوران دفاع مقدس 
تاکنون در یگان های مختلف ســپاه پاسداران 
ســمت های متعــدد فرماندهی را بــه ویژه در 
آذربایجان غربی و شــرقی برعهده داشته است. 
براساس اظهارات رضوی خرم در جلسه معارفه 
استاندار آذربایجان شرقی او از جمله فرماندهان 
حاضر در سوریه نیز بوده است. برخی رسانه ها نیز 
از اسارت او در سال های 2۰12در سوریه نوشتند.
در همین رابطه سعید جلیلی، عضو مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام با صدور بیانیه ای با 
اشاره به سوابق استاندار جدید آذربایجان شرقی 
عنوان کرد: زین العابدین خرم رضوی با ســابقه 
مجاهدت در دفاع مقدس و شــش ماه مقاومت 
ستودنی و هوشمندانه در اسارت تکفیری ها در 
سوریه، با کف نفس اشترگونۀ امروز در پیشگاه 

خدا و مردم عزیزتر شد.
 آنگونه کــه رضوی خرم در جلســه معارفه 
خود پس حوادث رخ داده گفته: احتمال برخی 
حاشیه ســازی ها داده شــده بوده که به دلیل 
اهمیت برنامه ترجیح داده است مراسم تعطیل 
نشود او همچین هنگام سخنرانی با بیان اینکه 

نمی خواســتم این مطلب را بگویم عتوان کرد 
که من وقتی سوریه بودم هر روز، اینجوری زیر 
شلاق دشــمن کتک می خوردم، بیش از 1۰ بار 
گلوله روی شقیقه ام گذاشتن؛ ما این اقدامات را 
در صف همان دشمنان می دانیم، اما می بخشیم.

با این حال هنوز به این ســوال که چطور فرد 
خاطی به راحتی توانســته در جایگاه سخنران 
حاضر شــود و کســی مانع او نشــده؛ در کنار 
ســوال های دیگر پاسخی داده نشــده است.از 
وضعیت اتهامی فرد خاطــی و دلیل اقدام او نیز 

هنوز گزارشی منتشر نشده است.
اما درگیری در جلسه تودیع و معارفه که در 
حضور وزیر کشــور رخ داد بار دیگر توجه ها را 
به انتصاب سپاهیان در سمت های مختلف از 
جمله استاندارای ها در دولت ابراهیم رئیسی 
جلب کرد. تاکنون حدود 1۳ نفراز استانداران 
در دولت ســیزدهم به صورت رسمی معرفی 
شده اند که رضوی خرم اســتاندار آذربایجان 
شــرقی، احمد محمدی زاده استاندار بوشهر، 
صادق خلیلیان، اســتاندار خوزستان، مهدی 
دوستی، اســتاندار هرمزگان و فرهاد زیویار، 
استاندار لرستان از جمله افرادی با سابقه حضور 
در سپاه هستند که به اســتانداری رسیده اند 
.برخی، اتفاقات رخ داده در جلسه معارفه اول 
آبان ماه را علنی شدن اختلافات در شرایطی که 
نهادهای حاکمیتی را از نظر سیاسی یکدست 

می دانند، توصیف می کنند.

واکنش ها به سیلی بر صورت استاندار آذربایجان شرقی ادامه دارد

یکسیلیوپرسشهایبیپاسخ

محمد هاشمی: 

مجمعتشخیصطرحاعلاماموالمسئولانرامحرمانهندانستهبود

 شماره   917 /دوشنبه 3 آبان   1400  /   18 ربیع الاول 1443  / 25 اکتبر   2021

موافقترهبرانقلابباعفویاتخفیف
مجازاتتعدادیازمحکومان

رهبر انقلاب اسلامی به مناسبت میلاد پیامبر 
اعظم)ص( و امام جعفر صادق)ع( با عفو و تخفیف 
مجازات تعدادی از محکومــان موافقت کردند .به 
گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری 
به مناسبت فرا رســیدن میلاد با سعادت حضرت 
ختمی مرتبت محمد مصطفی)صلی الله علیه وآله( 
و ولادت حضرت امام جعفر صادق)علیه السلام(، 
رهبر معظم انقلاب اسلامی با پیشنهاد عفو و تخفیف 
مجازات ۳ هــزار و 458 تــن از محکومانِ محاکم 
عمومی و انقلاب، سازمان قضایی نیروهای مسلح 

و تعزیرات حکومتی موافقت کردند.
    

توییت جدید حسن روحانی: 
درنگاهمحمدعدالتخواهی

مجوزسلبآزادینبود
حســن روحانی، رئیس جمهوری پیشــین 
جمهوری اســلامی ایران به مناسبت فرا رسیدن 
سالروز ولادت پیامبر اسلام )ص(، در حساب کاربری 
خود در توئیتر نوشت:  به اوج رساندن زیبایی های 
اخلاقی، هدف اصلی پیامبر )ص( بود. عفو فراگیر 
او، عامل فتح پایدار و رحمت گســترده اش موجب 
جذب حتی مخالفان گردید. در آیین او، قدرت در 
خدمت  اخلاق بود نه آن که اخــلاق و دین،  نردبان 
قدرت شوند. به گزارش فرارو روحانی درادامه نوشته 
است : در نگاه پیامبر، هدف وسیله را توجیه نمی کرد؛ 
عدالت خواهی مجوز ســلب آزادی نبــود و ادعای 
حق طلبی، راه تندخوئی و قانون شکنی را نمی گشود. 
او که در برابر ستمگران شجاعانه به جهاد می ایستاد، 
همواره در برابر حقوق مردم، سر تواضع فرو می آورد. 
.مدعیان اسلامیت را با ترازوی اخلاق باید سنجید.
نظام اسلامی ما، در هر گام باید جلوه درخشان تری 

از اخلاق محمدی )ص( را به جهانیان نشان دهد. «
    

طالباندرنشستوزرایخارجه
همسایگانشرکتنمیکند

سخنگوی طالبان با خوب خواندن نشست وزیران 
خارجه همسایگان افغانســتان در ایران اعلام کرد 
که این گروه در آن شــرکت نخواهد کرد. به گزارش 
ایسنا، به نقل از خبرگزاری اسپوتنیک، نمایندگان 
جنبش طالبان که در افغانستان به قدرت رسیده اند، 
در نشست آینده وزرای خارجه کشورهای همسایه 
افغانســتان شــرکت نخواهند کرد. این را ذبیح الله 
مجاهد، معــاون وزیر اطلاعــات و فرهنگ کابینه 
موقت این کشور امروز یکشنبه اعلام کرد.تلویزیون 
افغانســتان ســخنان مجاهد را به این صورت نقل 
کرد: هیچ یک از نمایندگان دولت امارت اســلامی 
افغانســتان در نشســت وزرای خارجه کشورهای 
همسایه افغانستان شرکت نخواهد کرد. در عین حال 
وی نشســت وزرای برنامه ریزی شده برای تهران را 

»خوب« توصیف کرد.
    

ایرانمصممبهتوسعهروابط
باباکواست

وزیر امور خارجــه در گفت و گــوی تلفنی وزیر 
خارجه جمهوری آذربایجان، آزادی دو راننده ایرانی 
را اقدامی سازنده برای رفع سوء تفاهمات ارزیابی کرد 
و گفت: تهران مصمم به توسعه و تعمیق هرچه بیشتر 
روابط دوجانبه با باکو اســت. به گزارش ایرنا، حسین 
امیرعبداللهیان و جیحون بایرامف در این مکالمه با اشاره 
به تماس های سازنده اخیر دو وزیر، از آزادی دو راننده 
ایرانی بازداشتی در جمهوری آذربایجان تمجید کرده و 
این اقدام را سازنده توصیف کرد که می تواند فضای لازم 

را جهت حل و فصل سوء تفاهمات فراهم کند.
    

آغازبهکاروبسایتهندیورسانه
 KHAMENEI.IRآذری

هم زمان با فرارسیدن ایام میلاد پیامبر اعظم صلی 
الله علیه و آله، امام جعفر صادق علیه السلام و هفته 
وحدت، فعالیت وبسایت هندی و رسانه آذری پایگاه 
اطلاع رسانی دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آیت الله 

خامنه ای )KHAMENEI.IR( آغاز شد. 
به گزارش ایلنا، رسانه هندی دفتر حفظ و نشر آثار 
حضرت آیت الله خامنه ای پیش از این در شبکه های 
اجتماعی فعالیت خود را آغاز کــرده بود و اکنون با 
 hindi.khamenei.ir راه اندازی وبگاه با نشانی
در دسترس مخاطبان است.همچنین همزمان با 
راه اندازی رسانه هندی، رسانه آذری برای مخاطبان 
 حوزه قفقاز نیز در شبکه های اجتماعی با نشانی های
facebook و  .com/Khamenei .az 
twitter.com/az_Khamenei آغــاز به کار 
KHAMENEI. می کند.پایگاه اطلاع رسانی

IR که از سال 1۳82 آغاز به کار کرده است، اخبار، 
بیانات، منظومه اندیشه و سیره رهبر انقلاب اسلامی 
را پوشش داده و به تولید و انتشار محتوا به زبان های 

مختلف می پردازد.

روی موج کوتاه

عضو سابق مجمع تشخیص مصلحت نظام با رد ادعای برخی مبنی بر محرمانه 
بودن مصوبه مجمع در زمان ریاست آیت الله هاشمی رفسنجانی درباره اعلام اموال 
مسئولان قوه قضاییه این امر را ناشــی از غرض ورزی دانست و هدفمند خواند.

محمدهاشمی در گفت وگو با ایسنا، در پاسخ به این پرسش که آیا مصوبه مجمع 
تشخیص مصلحت نظام درباره اعلام اموال مسئولان به قوه قضاییه قید محرمانه 
داشته یا خیر و این که آیا این مصوبه در زمان حیات آیت الله هاشمی رفسنجانی به 
تایید مجمع رسیده است، اظهار کرد: آن مصوبه در زمان آیت الله هاشمی رفسنجانی 
در مجمع مطرح شد، اما قید محرومانه نداشت. طرح اعلام اموال مسئولان به قوه 
قضاییه پیش از آن مصوبه براساس قانون اساسی و یکی از مواد آن مبنی بر این که 
مسئولان تراز اول همچون رهبری و روسای قوا و وزرا باید قبل و بعد از تصدی یک 
پست اموال خود را به قوه قضاییه اعلام کنند شکل گرفته بود و در همان زمان هم 
قید محرمانه ای بر آن مترکب نشده بود.وی اضافه کرد: آن زمان با توجه به شرایط 
کشور و به گمانم در دوره مجلس هشتم این موضوع در مجمع تشخیص مصلحت 

طرح شد که این افراد از بین مسئولان برای اعلام اموال کافی نیستند و باید افراد 
دیگری به لیست اضافه شوند که تعداد زیادی اضافه شدند و حتی برخی کار را به 
اعلام اموال بخشدار و افرادی همچون آنها کشاندند که یادم نمی آید چند مورد 

بودند که به لیست اضافه شدند.
این عضو سابق مجمع تشخیص مصلحت نظام یادآور شد: در مجمع به گمانم 
اسامی ۳۰۰ تا 4۰۰ نفر به لیست اضافه شدند که موظف شدند از آن روز اموال خود 
را به قوه قضاییه اعلام کنند و دستگاه قضایی هم موظف شد به طور رندوم مواردی 
را از میان این لیست انتخاب کند و دارایی های آنها را مورد بررسی قرار دهد و این امر 
نیز با هدف جلوگیری از بروز فساد در میان مسئولان پیگیری شده بود.هاشمی با 
تاکید بر این که آنچه که در مجمع مورد تصویب قرار گرفت قید محرمانه ای نداشت، 
اظهار کرد: ماجرای تصویب این طرح در مجمع تشخیص مصلحت نظام طولانی 
بود؛ خاطرم هست که ابتدا مجلس هشتم آن را مطرح کرد، ولی شورای نگهبان این 
طرح را رد کرد. مجلس مجددا بر موضع خود پافشاری کرد و پرونده آن به مجمع 

آمد. تا زمانی که در کمیسیون های مجمع بررسی شد و به صحن رسید مدتی طول 
کشید، اما به هرحال مجمع با کیفیتی که گفتم آن را تصویب کرد، اما باز هم تاکید 
می کنم که قید محرمانه ای بر آن قرار نگرفته بود.رئیس دفتر آیت الله هاشــمی 
رفسنجانی در پایان تصریح کرد: ادعایی که اخیرا درباره محرمانه بودن این مصوبه 
در مجمع تشخیص حیات مرحوم آیت الله رفسنجانی طرح شده است هیچ پایه ای 
ندارد و صحیح نیست و تاکید می کنم که چنین ایده ای در مجمع نیز اساسا طرح 
نشد و از آن زمان قرار بود قوه قضاییه با در دست داشتن اطلاعات آن لیست بلندبالا 

به دارایی مسئولان رسیدگی کند و جلو بروز فساد را بگیرد.


